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گفت و گو

با عرض تس�ليت به مناسبت درگذشت آيت  الله 
عميدزنجان�ي، بفرماييد چگونه با ايش�ان آش�نا 
ش�ديد و چ�ه ويژگي ه�اي ش�خصيتي اي را در 

ايشان بارز ديديد؟ 
بسم الله الرحمن الرحيم. باتشكر از جناب عالي، بنده 
هم ضايعه رحلت اين بزرگوار را به همه طالبان فرهنگ 
و انديشه ديني، تسليت عرض مي كنم، ضايعه اي كه به 
تعبير همان حديث مش��هور كه: »ثلم في الاسلام ثلمه 
لايسدها ش��ي ء«، چنان ش��كافي ايجاد كرد كه واقعاً 
پرناشدني است، يعني هيچ كس نمي تواند به جاي فردي 
بيايد كه به واسطه فقدانش ثلمه اي ايجاد شده است. اگر 
هم كساني در آينده بخواهند پيرو ايشان باشند و خلأ 
وجوديشان را جبران كنند، جاي خودشان را خواهند 

گرفت و نه جاي آيت الله عميد را. 
جاي خالي اس��تاد عميد مث��ل بقيه فقهايي كه دار 
فان��ي را ترك گفتن��د، بدون چون و چرا، پرناش��دني 
است، هرچند حق فرموده  است، »مَا ننَسَخْ مِنْ آيهَ أوَْ 
ننُسِ��هَا نأَْتِ بخَِيْرٍ مِّثلهَا«. اما به هرحال با تكيه بركلام 
معصومان)ع( جاي خالي فقيه وارس��ته اي مثل استاد 

عميد به  هيچ وجه پر نخواهد شد. 
درپاس��خ به س��ؤال جناب عالي بايد عرض كنم، 
ش��ايد حدود سي سال و اندي باشد كه با مرحوم آيت 

الله عميد آش��نا هستم. اول انقلاب كه استاد عميد وارد 
دانش��كده حقوق شدند، دانش��جوي دانشكده حقوق 
ب��ودم. همزمان با ورود اس��تاد عميد ب��ه عنوان يك 
چهره روحاني وارس��ته انقلابي و مب��ارز، مدافع خط 
ولاي��ت، خط امام و خط رهبري در دانش��گاه تهران، 

جستارهايي در منش علمي و اخلاقي آيت الله عمید زنجاني

 در گفت وگو  با دكتر فیروز اصلاني

محمد رضا كائیني

تبیین فقه سیاسي؛ مرهون 
تلاش هاي استاد »عمید زنجاني« )ره(

در روزهايي كه از آن عبور كرديم چراغي فروزان از حكمت و معرفت در ساحت انديشه و عمل، به خاموشي گراييد كه نظام اسلامي را 
به سايه سار فكر خويش ميهمان ساخته بود. مرحوم آيت الله حاج شيخ عباسعلي عميدزنجاني در مدتي به درازاي چهار دهه، با بيان و بنان 
خويش از انديشه و نظام اسلامي در برابر چالش مخالفان صيانت نمود و در اين ميان از ذهن و ضمير بسياري از طالبان خرد بويژه جوانان 

دستگيري كرد. از اين گذشته در جريان مبارزات انقلاب نيز حضوري نمايان داشت كه بازگويي شرح آن مجالي موسع مي طلبد. 
در تكريم مقام اين مرزبان  فقاهت و معارف ديني با يكي از شاگردان ديرين آن بزرگوار، دكتر فيروز اصلاني مدير گروه حقوق عمومي 

دانشگاه تهران، گفت و شنودي انجام شده است كه پيش روي شماست. 

عكاس: سيد حسين هاشمي
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اوضاع بس��يار متلاطم و پر از آش��فتگي هاي ناشي از 
سياس��ت هاي ليبرالي دولت موقت بود. گروهك هاي 
ضد انقلاب تا بنُ دندان مس��لح هم، در گوشه گوش��ه 
كشور ما � كردستان، سيستان و بلوچستان، خوزستان 
و گنبد � در حال آتش افروزي بودند. در دانش��گاه هم 
تمام اين گروهك هاي مسلح - چپ هاي آمريكايي- 
فعال بودند، لذا در آن فضا، وجود يك روحاني مدافع 
انقلاب، براي ش��خصي مثل من بسيار قابل توجه بود 
كه وارد دانشگاه شده بودم. البته ما قبل از انقلاب وارد 
دانش��گاه ش��ده بوديم. با تحولاتي كه بعد از پيروزي 
انقلاب اس��لامي رخ داد، ورود شخصيت روحاني اي 
مثل استاد عميد به دانشگاه از بركات پيروزي انقلاب 

اسلامي بود. 
البته پس از پيروزي انقلاب اسلامي هم افرادي از 
روحانيون در دانش��گاه بودند، اما در دانشكده حقوق 
روحاني انقلابي نداش��تيم. بعد از انق��لاب بود كه اين 
تحول صورت گرفت و اين روحاني برجس��ته انقلابي 
وارد دانش��كده شدند، لذا در آن فضاي بسيار آشفته و 
پر از درگيري هاي فكري و سياسي دانشگاه، شخصيت 
آي��ت الله عميد زنجاني مثل يك پناهگاه مطمئن و كوه 
استوار براي دانش��جويان انقلابي آن زمان بود، لذا ما 
از همان زمان از محضرش��ان اس��تفاده مي كرديم. بعد 
هم رابطه عاطفي و صميمي محكمي با ايش��ان برقرار 

كرديم. 
ايشان بسيار عاطفي، جذاب و خوش اخلاق بودند 
و ما به قدري جذب ايش��ان ش��ديم كه در بسياري از 
سخنراني ها و مراسم و شب هاي احيا به مسجد ايشان، 
مس��جد لرزاده مي رفتيم. به قدري شيفته مرام و اخلاق 
آقاي عميد ش��ده بوديم كه از جلسات مختلفي كه به 

مناس��بت هاي مذهبي برگزار مي شد، از محضر ايشان 
استفاده مي كرديم. 

طبع�اً حضور آيت الله عميد در دانش�گاه، به دليل 
س�وابق انقلابي توانس�ت فضاي دانش�گاه را به 
نفع بچ�ه حزب اللهي  ها تغيير بده�د، اما تصدي 
دانش�كده حقوق، مستلزم پايگاه علمي و فكري 
عميق�ي بود ت�ا بتواند اين فضا را به س�مت بچه 
حزب اللهي ه�ا تغيير بده�د و البت�ه ويژگي هاي 
برجس�ته اي در ايش�ان به نحو اتمّ و اكمل وجود 
داش�ت. از قدرت و احاطه اي كه ايشان بر حقوق 
داش�تند و چالش هايي كه طبعاً با حقوقدان هاي 
بعض�اً عال�م و فاضل ط�رف مقابل داش�تند، چه 

خاطراتي داريد؟ 
حض��ور ايش��ان به عن��وان يك چه��ره انقلابي با 
پش��توانه قوي علمي در دانش��گاه بس��يار مغتنم بود. 
چهره هاي انقلابي ديگر هم در كشور وجود داشتند، اما 
صِرفِ انقلابي بودن در محيط دانشگاه جواب نمي دهد 
و ايش��ان به دليل اين كه مش��خصات ويژه اي از علم و 
فقاه��ت و اخلاق و مبارزه انقلابي را در عقبه تاريخي 
خود داشتند، مي توانستند در دانشگاه تأثيرگذار باشند 
و پشتوانه لازم را براي نيروهاي دانشجويي انقلابي آن 
زمان فراهم كنند. اين نكته را به اين دليل عرض كردم 
كه بگويم به هر حال، يك روحاني زمان ش��ناس آگاه 
ب��ه جريانات و يك مجتهد حاضر در صحنه سياس��ي 
مي توانس��ت پاسخگوي مس��ايل روز باشد و پشتوانه 
علمي كافي هم براي پاس��خ گويي متقن و مستحكم به 
شبهات و پرسش را داش��ته باشد، والا صِرفِ حضور 
يك روحاني عادي در دانش��گاه، وضعيت را بالعكس 
مي ك��رد. ايش��ان در كلاس ه��ا و در جلس��ات علمي  
دانش��كده حضور بس��يار مؤثري داش��تند. بخشي از 
شبهه افكني هايي كه جريانات انحرافي در اوايل انقلاب 
ايجاد مي كردند، بار ديگر مي شد در دوران اصلاحات 
مش��اهده كرد. و به تعبيري بازتوليد شدند... در دوران 
اصلاحات گستردگي مطبوعات و رسانه ها بيشتر شد 
و رسانه هاي جديدي هم وارد شدند كه در اول انقلاب 
نبودن��د، ام��ا در دوران دولت موق��ت، روزي نبود كه 
حزبي و گروهي و تش��كلي و روزنامه اي و نشريه اي 
ب��دون كنترل متولد نش��ود. آن موقع ب��راي اين روند، 
تعبي��ر »قارچ گونه« را به كار مي بردند و دانش��جويان 
هم، س��ر كلاس در باره آنها زياد سؤال مي كردند. خودِ 
طرح ش��بهه، خطر ايجاد نمي كرد ولي اگر پاسخ لازم، 
مس��تحكم و متقن ب��ه آن داده نمي ش��د، خطرآفرين 
بود. حض��ور آيت الله عميد با آن غنا و س��ابقه فكري 
در ح��وزه ق��م و نجف و نكاتي كه از اس��اتيد بزرگي 
چون حضرت امام)ره( آموخته بودند، باعث مي شد كه 

بتوانند پاسخ گوي آن شبهات باشند. 
ي��ادم هس��ت در اوايل انقلاب از جمله نخس��تين 

 در فضاي بسیار آشفته 
و پر از درگیري هاي 
فكري و سیاسي دانشگاه، 
شخصیت آيت الله عمید 
زنجاني مثل يك پناهگاه 
مطمئن و كوه استوار 
براي دانشجويان انقلابي 
آن زمان بود.

استاد عمید به دلیل اين كه 
مشخصات ويژه اي از علم 
و فقاهت و اخلاق و مبارزه 
انقلابي را در عقبه تاريخي 
خود داشتند، مي توانستند 
در دانشگاه تأثیرگذار باشند 
و پشتوانه لازم را براي 
نیروهاي دانشجويي انقلابي 
آن زمان فراهم كنند.
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كس��اني كه بحث نظام سياسي امت و امامت را مطرح 
كردند، ايشان بودند كه انديشه امام را در بحث ولايت 
فقيه و جائرانه و غاصبانه بودن همه حكومت هايي كه 
در طول تاريخ بدون اذن ولي فقيه تشكيل شده بودند، 
در دانش��گاه مطرح كردند. حضرت امام)ره( در كتاب 
»حكومت اس��لامي« ك��ه مجموعه دروس القا ش��ده 
ايشان در سال ۴۸ در نجف بود، اين موضوع را مطرح 
كرده بودند، اما تبيين آن به زبان دانش��گاهي و آوردن 
آن در كتاب هاي درسي دانشگاه و روشنگري  در باره 
ابع��اد آن در چارچوب علمي، كار هر كس��ي نبود و 
اس��تاد عميد جزو پيشكس��وتان اين قضيه بودند. بقيه 
افرادي كه بعداً آمدند و مطالبي را نوش��تند، بر اساس 
مطالبي بود كه از اس��تاد عميد ياد گرفته بودند. به هر 
حال ايشان در اين زمينه پيشكسوت بودند و زحمات 

زيادي هم كشيدند. 
بس��ياري از كس��اني كه الآن جزو اس��اتيد مبرّز، 
ش��خصيت هاي انقلابي و سياس��ي و حت��ي روحاني 
وزين��ي هس��تند و حرف��ي هم ب��راي گفت��ن دارند، 
انديشه هاي اولشان در كلاس استاد عميد شكل گرفته 
اس��ت. ايش��ان اين مطالب را مي گفتند و بقيه آمدند و 
آنها را بس��ط دادند و ادبيات جديدي را توليد كردند. 
به  هر حال اس��تاد عميد اين جايگاه را داشتند و فضل 
و فضيلت از آن كس��ي است كه اين حركت را آغاز و 

پايه گذاري كرده است
ايش��ان بنيانگذار يك حركت و س��بك جديد به 
نام »فقه سياسي« هستند كه اصلًا در دانشگاههاي ما 

مطرح نبود. 
اساس�اً فعاليت ايدئولوژيك در دانشكده حقوق، 
به لحاظ حساس�يت هاي آن، توانمندي فراواني 
مي طلب�د. ب�ه طورملم�وس تفاوت فض�اي اين 

دانش�كده، پيش وپ�س از حضورآيت الله عميد 
درچه مواردي بود؟ 

اگر بخواهي��د تصويري از فضاي دانش��كده هاي 
حقوق داش��ته باشيد، شايد بهتر باشد نگاهي به مقدمه 
كتاب »تكوين قياس« آقاي دكتر سيد محمد اصغري 
بيندازي��د. ايش��ان مقدمه اي ب��ر اين كتاب نوش��ته و 
فضاي دانش��كده هاي حقوق قبل از انقلاب را در آن 
توضيح داده اند. خوب است كه اين مقدمه چاپ، يا به 
گوشه هايي از آن اشاره شود كه آن فضا تصوير شود. 
يا مثلًا آقاي جلال رفيع در برخي از س��رمقاله هايش 
كه در روزنامه اطلاعات آن زمان مي نوشت، نگاهي به 
عقبه دانشكده حقوق قبل از انقلاب داشت. بايد به اين 
نكته اش��اره كنم كه فقهي كه در دانشكده هاي حقوق 
تدريس مي شد، فقه فردي و خصوصي و بيشتر درباره 
اجاره و ضمان و حقوق مدني بود.  روش افرادي هم 
كه متون فقهي را به زبان عربي بيان مي كردند، متأسفانه 
چن��دان جذاب نبود و لذا حتي در اول انقلاب هم اين 
دروس به دليل محتوا، طرز ارائه و نيز شخصيت هايي 
ك��ه آنه��ا را ارائه مي كردند – كه هم��ه اين عوامل در 
جايگاه پيدا ك��ردن يك درس در دانش��كده حقوق، 
مه��م بودند - براي دانش��جويان جذابيت نداش��تند و 
جايگاهي پيدا نمي كردند . در دروس فقهي متأس��فانه 
اين مشكلات وجود داش��تند و الآن هم در برخي از 
مواقع اين مشكلات همچنان در برخي از دانشكده ها 
وجود دارند، ولي به هر حال خيلي تفاوت كرده است 
و استاد عميد كه وارد دانشكده حقوق شدند، قضيه را 

متفاوت و مباحث حكومتي را مطرح كردند. 
ايش�ان به رغ�م فضاي�ل علم�ي فراوان،روحيه 
اع�راض از دني�ا داش�ت و مي گفت م�ن قبل از 
انق�لاب به خاط�ر كارهايي كه از طريق مس�جد 
لرزاده انج�ام م�ي دادم، شناخته ش�ده تر بودم، 

حضرت امام)ره( در كتاب 
»حكومت اسلامي« كه 

مجموعه دروس القا شده 
ايشان در سال ۴۸ در نجف 

بود،ولايت فقیه را مطرح 
كرده بودند، اما تبیین آن 

به زبان دانشگاهي و آوردن 
آن در كتاب هاي درسي 

دانشگاه و روشنگري  در باره 
ابعاد آن در چارچوب 

علمي، كار هر كسي نبود و 
استاد عمید جزو پیشكسوتان 

اين قضیه بودند.

يك روحاني زمان شناس 
آگاه به جريانات و يك 
مجتهد حاضر در صحنه 

سیاسي مي توانست 
پاسخگوي مسايل 

روز باشد و پشتوانه 
علمي كافي هم براي 

پاسخ گويي متقن و 
مستحكم به شبهات و 

پرسش ها را داشته باشد.
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درحالي كه شاهديم كساني كه كمتر از ايشان در 
عرصه سياست و مبارزات و مسايل فكري حضور 
داشتند، بعد از انقلاب حضور پررنگ تري داشتند. 
اين روحيه درويشي و بي اعتنايي به مسايل دنيوي 
در ايش�ان خيلي بارز بود. از اين جنبه هم، نكاتي 

را ذكر بفرماييد. 
به س��ؤال ش��ما بايد در دو بخش پاس��خ بدهم تا 
مطلب بهتر باز ش��ود. يك وقت بح��ث روحيه و زيِ 
طلبگي، ساده زيستي و بي علاقگي ايشان به مال و منال 
دنياست، يك وقت بي علاقگي به پست ها و مقام هاي 
حكومتي. استاد عميد زنجاني، انساني بسيار وارسته و 
ساده زيس��ت بودند. ايشان اگر مي خواستند دنبال مال 
و منال دنيا باش��ند، امكانش براي ايش��ان فراهم بود. 
ه��م موقعيت ويژه، هم رواب��ط خانوادگي با بزرگان و 
هم موقعيت سياسي بسيار خوبي داشتند و مي توانستند 
در بسياري از جريانات دخالت و از امكانات استفاده 
كنند. ايش��ان حتي در استفاده مشروع از اين امكانات 
هم، بس��يار محدوديت براي خود قائل بودند. مسجد 
لرزاده در قبل و اوايل انقلاب، پايگاه مبارزاتي ايشان 
بود و ايشان چندين بار در معرض ترور قرار گرفتند، 
يعني كروكي مسجد و مسير رفت و آمد ايشان توسط 
منافقين كشيده شده بود و خانه هاي تيمي كه كشف و 
افراد آن دستگير شدند، اين كروكي ها لو رفتند و افراد 
به اس��تاد عميد خبر دادند. اقدامات و مبارزات ايشان 
در مسجد لرزاده مي توانست زمينه هاي مشروع استفاده 
از موقعيت هاي گوناگون را براي ايشان فراهم آورد و 
امكانات مادي و ثروت در اختيار ايش��ان قرار گيرد، 
ولي اس��تاد اصلًا نگاهي به اين قضايا نداش��تند. شايد 
اين قضيه، سه دليل داشت. يكي از آنها را من شاگردي 
حض��رت امام )ره( مي دانم. اين ويژگي خاصي بود كه 

امام در شاگردان خود، تقويت و نيروها را با اين شيوه 
تربيت مي كردند كه به دنيا توجه نداشته و زيِ طلبگي 
داشته و ساده زيست باشند و خود را به چرب و شيرين 

دنيا آلوده نكنند. شايد دليل عمده اش اين بود. 
دليل ديگر، ارتباط ايش��ان با آيت الله العظمي نجفي 
مرعشي بود. اس��تاد عميد داماد ايشان بودند. آيت الله 
مرعش��ي هم همينط��ور بودند و اص��لًا نگاهي به دنيا 
نداش��تند. ايشان مستطيع نشدند و تا آخر عمرشان هم 
مكه نرفتند، اما كتابخانه اي با اين عظمت ايجاد كردند 
و با نماز اس��تيجاري خواندن، كتاب هاي خطي و مهم 
شيعه را خريدند و از دستبرد زمان محفوظ نگه داشتند. 
استاد عميد، داماد چنين شخصيتي بودند. خانواده ايشان 
هم كه دختر آيت الله نجفي مرعشي هستند، آن  طور كه 
من از اقواممان كه با ايش��ان ارتباط داشتند، شنيده ام، 
ساده زيست و بسيار كمك كار آقاي عميد بودند. انسان 
اگر مي خواهد كسي را بشناسد، بايد بعد از ازدواجش 
درباره  او قضاوت كند. انسان تا ازدواج نكرده، نمي شود 
در موردش قضاوت كرد. بس��ياري از افراد، انقلابي و 
ساده زيس��ت و حزب اللهي  و طرفدار تفكرات خاصي 
هستند، ولي به محض اين كه ازدواج مي كنند، كانالشان 
و راه و زندگي و تيپش��ان عوض مي شود، چون زن و 
ازدواج در انسان بسيار مؤثرند و اين كه شخصيتي مثل 
آيت الله عميد زنجاني آن روحيه خاص ساده زيستي را 
داشتند، يك دليلش خانواده ايشان است. اگر مطالبات 
همس��ر ايشان مطالبات خاصي بود، يقيناً روي زندگي 
اس��تاد عميد زنجاني تأثير مي گذاش��ت. همسر خوب 
رزق بس��يار بزرگي اس��ت كه خداوند نصيب انس��ان 

مي كند و خدا اين رزق را نصيب آقاي عميد كرد. 
دلي��ل س��وم روحي��ه اس��تغنا و بزرگ منش��ي و 
بزرگ زادگ��ي آق��اي عميد اس��ت. يعني ايش��ان هم 
خودش��ان في نفس��ه آدم قانع و بزرگ منشي بودند و 
هم در خانواده بزرگ منشي متولد شده بودند. خانواده 
خيلي مؤثر اس��ت. هم مرحوم پدر و هم مرحوم مادر 
ايش��ان متعلق به خانواده بزرگ منش��ي هس��تند، در 
حالي كه بعضي از افراد مصداق اين ش��عر هس��تند كه: 
»يا رب مبادا آن كه گدا معتبر ش��ود/ گر معتبر ش��ود 
ز خدا بي خبر شود« خانواده استاد عميد، يك خانواده 
بزرگ زاده و بزرگ منش بودند، تازه به دوران رس��يده 
و نوكيس��ه نبودند. نوكيسه ها وقتي به جايي مي رسند، 
تا مي توانند بار خودش��ان را مي بندند. ايش��ان به اين 
موارد احساس نياز نمي كردند.البته دلايل مهم ديگري 
از جمله تهذيب نفس��اني، آن هم تحت تعليم اس��اتيد 
بزرگي مثل مرحوم آيت الله مرعشي، حضرت امام )ره( 
و بزرگاني كه ايشان با آنها مأنوس بودند، وجود دارند 

و در شكل گيري شخصيت ايشان تأثير دارند. 
اما در مس��اله پست و مقام. حكومت اسلامي يك 
حكومت مردمي است. ايش��ان هميشه به ما مي گفتند 

بسیاري از كساني كه 
الآن جزو اساتید مبرّز، 
شخصیت هاي انقلابي و 
سیاسي و حتي روحاني 
وزيني هستند و حرفي 
هم براي گفتن دارند، 
انديشه هاي اولشان در 
كلاس استاد عمید شكل 
گرفته است. 

 استاد عمید بنیانگذار 
يك حركت و سبك 
جديد به نام »فقه 
سیاسي« هستند كه 
اصلًا در دانشگاههاي ما 
مطرح نبود. 
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نظام اس��لامي، نظام مظلومي اس��ت و م��ا بايد خيلي 
كمك برس��انيم. ايش��ان خدمت به اين نظام را واجب 
مي دانس��تند، اما به دنبال گرفتن پست و مقام نبودند. 
پس��ت و مقام را به عنوان شغل نمي دانستند، به عنوان 
مسؤوليت مي دانستند. ايش��ان اين بي اعتنايي به مقام 
و ثروت را از معارف اس��لامي گرفت��ه بودند؛ مدرس 
نهج البلاغه بودند و منش��ور امام علي)ع( و نامه ايشان 
به مالك اشتر را تدريس و تفسير مي كردند. در اوايل 
انقلاب، از جمله كس��اني كه در بنياد نهج البلاغه، اين 
مباحث را مطرح مي كردند، يكي اس��تاد عميد بودند و 
يكي هم مقام معظم رهبري. بنابراين، آشنايي ايشان با 
نهج البلاغ��ه و ديدگاههاي حضرت امام، تكليف گرايي 
و مس��ؤوليت گرايي را براي ايشان مشخص كرده بود 
و راه��ي را كه انتخاب مي كردند، بر اس��اس تكليف و 
مسؤوليت بود. اگر در حكومت اسلامي، باري را روي 
دوش ايشان مي گذاشتند، شانه خالي نمي كردند، چون 
آن را مسؤوليت مي دانستند و آن را، شغل هم حساب 
نمي كردن��د، ول��ي وقتي تكليف را از روي دوشش��ان 
برمي داشتند، مي گفتند الحمدلله و از اين جهت، مشكلي 

احساس نمي كردند. 
در س��ال ۷۲ يا ۷۳ ايش��ان به هيچ وجه به دنبال 
رياس��ت دانش��كده حقوق نبودند، بلكه پس از آن كه 
حكم ايش��ان زده ش��د، تازه به ايش��ان اطلاع دادند و 
تا قبل از آن، ايش��ان از اين مسأله بي اطلاع بودند. در 
مورد رياس��ت دانش��گاه هم قضيه به همين نحو بود، 
يعني حكم ايش��ان صادر و بعد به ايش��ان اعلام شد، 
در حالي كه از لحاظ س��ني پذيرش چنين مسؤوليتي 
براي ايش��ان س��خت بود و بيماري كليه هم داشتند و 
قبول اين مس��ؤوليت تأثير منفي روي سلامت ايشان 
مي گذاشت، ولي چون مسؤوليت در حكومت اسلامي 
بود، آن را پذيرفتند.در آن مقطع مي توانم بگويم ايشان 
بسيار بيش��تر از افراد جواني چون من كار مي كردند. 
ايش��ان از اول صبح تا پاس��ي از شب گذشته، يعني تا 
۹ و ۱۰ ش��ب كار مي كردند، درحالي كه بس��ياري از 
افراد چنين تواني ندارند. گاهي اوقات به من مي گفتند: 
»آقاي اصلاني! من در ش��بانه روز فقط چهار س��اعت 
استراحت مي كنم«. اين روحيه پركاري ايشان به دليل 
مسؤوليت پذيريش��ان ب��ود، اما دنب��ال مقامات دنيوي 
نبودن��د، بلكه ب��ر عكس، مقام دنبال ايش��ان بود. اين 
خيلي مهم است. در ش��رايطي كه بسياري دنبال مقام 
و مش��ورت كردن و گِرا دادن و تحريك كردن ديگران 
هستند كه آقا اين شغل را به ما بدهيد، اما روح متعالي 
اس��تاد عميد، بري از اين شائبه ها بود. اگر تكليفي را 
بر دوش ايش��ان مي گذاش��تند، به خوبي و با تمام قوا 
انجام مي دادند، ولي اگر مسوليت را از روي دوششان 
بر مي داش��تند با كمال ميل تحويل مي دادند. حضور 
آي��ت الله عميد زنجاني به عن��وان يك چهره انقلابي با 

پش��توانه قوي علمي در دانشگاه ب�سيار مغ�ت�نم بود. 
چهره هاي انقلابي ديگر هم در دانشگاه وجود داشتند، 
ام��ا صِرفِ انقلاب��ي بودن در محيط دانش��گاه جواب 
نمي دهد و ايشان به دليل اين كه مشخصات ويژه اي از 
عل��م و فقاهت و اخلاق و مبارزه   را در عقبه تاريخي 
خود داشتند، مي توانستند در دانشگاه تأثيرگذار باشند 
و پشتوانه لازم را براي نيروهاي دانشجويي انقلابي آن 

زمان فراهم كنند
از رويك�رد آي�ت الله عمي�د زنجان�ي نس�بت به 
ناسپاس�ي هايي كه نس�بت به ايش�ان شد و هر 
كس ديگري اگر جاي ايشان بود، شايد برخورد 
مي كرد كه طبيعي هم هست، چه خاطراتي داريد؟ 
ايش��ان در مس��ايل اجرايي و دانشگاهي، روحيه 
مستقلي داشت و شايد همين روحيه براي ايشان مشكل 
ايجاد كرد. به عبارت ديگر، شايد از ايشان درخواستي 
داشتند كه ايشان انجام نداد و همين موجب گرديد كه 
ايشان را از رياس��ت دانشگاه بردارند. البته روزي كه 
بنا شد ايشان مسؤوليت رياس��ت دانشگاه را بپذيرد، 
خودش��ان گفتند بايد براي مدت محدودي باش��د. در 
آن مقط��ع، م��ن در وزارت علوم بودم و يادم هس��ت 
وقتي صحبت رياست دانشگاه تهران شد، ايشان براي 
يك دوره محدود پذيرفتند. معمولًا مسؤوليت هايي كه 
براي رؤساي دانشگاهها مي گذارند، حداكثر سه سال 
است و ضرورتاً هم سه سال نبايد تمام شود و فرد اگر 
علاقه نداش��ته باشد، يا ديگران نخواهند، ممكن است 
دوره اين مسؤوليت كمتر باشد. من فكر مي كنم در آن 
زمان در وزارت علوم يا جاهاي ديگر، مسايلي مطرح 
شده بود و شايد انتظارات خاصي را از استاد داشتند و 
ايشان نپذيرفت. برخي از تغييرات بنا بود در دانشگاه 
تهران انجام شود، يعني از ايشان مي خواستند كه انجام 

 مسجد لرزاده در قبل 
و اوايل انقلاب، پايگاه 

مبارزاتي ايشان بود و ايشان 
چندين بار در معرض 

ترور قرار گرفتند، يعني 
كروكي مسجد و مسیر 

رفت و آمد ايشان توسط 
منافقین كشیده شده بود و 
خانه هاي تیمي كه كشف 
و افراد آن دستگیر شدند، 

اين كروكي ها لو رفتند.

 اقدامات و مبارزات 
ايشان در مسجد لرزاده 

مي توانست زمینه هاي 
مشروع استفاده از 

موقعیت هاي گوناگون را 
براي ايشان فراهم آورد و 
امكانات مادي و ثروت در 

اختیار ايشان قرار گیرد، 
ولي استاد اصلًا نگاهي به 

اين قضايا نداشتند.
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بدهد، ولي ايشان به اين ضرورت نرسيده بود. 
چه جور تغييراتي؟ 

اي��ن تغييرات بيش��تر مديريت��ي و مث��لًا در حد 
معاونت هاي دانشكده ها بود و مي گفتند بايد تغيير كنند، 
اما ايشان در اين زمينه به چنين نتيجه و نظري نرسيده 
بود و بعضي از معاونت ها را افراد شايسته اي مي دانست 
و دليلي ب��راي بركناري آنها نداش��ت، ولي ديگران و 
حتي ش��ايد بعضي از افرادي كه در كنار ايشان بودند، 
نظرش��ان بر تغيير آنها بود. در خودِ وزارتخانه و شايد 
بالاتر از آن هم نظر داش��تند كه اينها عوض بش��وند. 
اس��تاد عميد چون به اين نظر نرس��يده بود، تا آخرين 
لحظه نس��بت به تغيير معاونانش اق��دام نكرد. علتش 
هم اس��تقلال نظر ايش��ان بود و اينطور نبود كه از بالا 

به ايش��ان بگويند اين كار را بكن و انجام ش��ود. اگر 
واقعاً مي رسيد به اين كه كسي كوچك ترين تخطي را به 
بيت المال كرده است، حتي يك ثانيه هم تحمل نمي كرد 
و اگر به ايشان اعلام مي شد كه از لحاظ ضوابط اداري 
و قانوني، امكان انجام كاري وجود ندارد، به هيچ وجه 
به معاون و زيردس��تش تحميل نمي كرد كه آن كار را 

انجام بدهد. 
موضوعي كه در مورد دوران رياس�ت ايش�ان بر 
دانش�گاه تهران مش�هود اس�ت، اين است كه 
ايش�ان چون از س�ال ها قبل به دليل نگاه علمي 
و واقع بينان�ه اي كه به مس�ايل داش�تند، قايل به 
بومي كردن علوم انس�اني بودن�د و لذا در دوران 
ايش�ان، بعضي از اس�اتيدي كه در كل با نظام و 
انديشه اسلامي زاويه داشتند،  بازنشسته شدند 
و اي�ن يك�ي از دلايلي بود كه به جايگاه ايش�ان 

نزد كس�اني كه به هر حال به چنين چيزي معتقد 
نبودند و نيس�تند ضربه زد. نظر شما در اين باره 

چيست؟ 
مسأله بازنشس��تگي در همه دانشگاهها، يك امر 
عادي و پذيرفته ش��ده اس��ت و كس��ي اگر ۳۰ س��ال 
سابقه كار يا ۶۵ س��ال سن داشته باشد، خود به  خود 
بازنشسته مي شود، مگر اين كه رئيس دانشگاه به دليل 
ويژگي خاصي كه آن فرد دارد، او را بازنشسته نكند كه 
آن هم تا س��قف ۷۰ سال اجازه چنين كاري را دارد و 
پس از آن اساساً امكان پذير نيست. در مورد بعضي از 
افراد كه استادِ تمام يا از چهره  هاي ماندگار و برجسته 
و ممتاز كشور هستند و نظيرشان وجود ندارد، رئيس 
دانش��گاه با نظر وزير علوم، از آنها درخواست مي كند 
به كارشان ادامه بدهند، اما به طور طبيعي بازنشستگي 
در دانش��گاه يك امر پذيرفته شده است. قبل از ايشان 

تعداد بازنشستگي ها به مراتب بيشتر بود. 
ولي عليه ايشان، خيلي فضاسازي شد... 

چون برخورد با ايش��ان كه اولين رئيس روحاني 
دانش��گاه تهران بعد از پيروزي انق��لاب بود، برخورد 
سياس��ي بود. جرياني كه بعده��ا و در دوران فتنه هم 
منوياتش را عليه نظام و روحانيت و فقاهت نشان داد، 
در سال ۷۲ و ۷۳ عليه ايشان اقدام كرد. يادم هست در 
روزنامه س��لام هم در آن زمان عليه استاد عميد اقدام 
كرد. ايشان يك وزنه سنگين فقهي، سياسي، مبارزاتي 
بود و بقيه البته اين ويژگي ها را نداش��تند و لذا تحمل 
چنين فردي در جايگاه رئيس دانش��كده حقوق براي 
آنها غير قابل تحمل بود. آنان به دنبال كسي بودند كه 
بتوانند از طريق او اهداف خودشان را پيش ببرند و لذا 

حضور آقاي عميد برايشان سخت بود. 
در رياس��ت دانش��گاه تهران هم، همينطور بود و 
به محض اين كه ايش��ان در رأس دانش��گاه تهران قرار 
گرفتند، تحمل ايش��ان توسط جرياني كه بعداً در فتنه 
۸۸ خودش را نش��ان داد، خيلي سنگين بود، در حالي 
كه حدود ۱۰ - ۱۵ س��ال بود كه ايش��ان اس��تاد تمام 
دانش��گاه، يعني داراي بالاترين مرتبه علمي دانشگاه 
بودند. ايش��ان بيش از ۴۰- ۵۰ كتاب و سابقه حضور 
در مراكز علمي و سخنراني هاي متعدد در همايش هاي 
داخلي و بين المللي، از ش��مال آفريقا تا خاور دور را 
داش��تند، با وجود اين، جرياني كه به آن اش��اره كردم، 
اس��تاد عميد را تحم��ل نمي كردند و ل��ذا از روز اولي 
كه ايشان معرفي ش��دند، در كتابخانه مركزي، حركت 
جريان��ات منحرف و مرتبط با ضد انقلاب ش��روع به 
اعتراض كردند. برخي از معترضين، اصلًا آقاي عميد 
را نمي ش��ناختند، بلك��ه از بيرون تحريك ش��ده و به 
ميدان آمده بودند. هميش��ه هم اين  طور بوده كه بعضي 
از جريانات بيرون از دانشگاه كه خودشان نمي خواهند 

ايشان خدمت به 
اين نظام را واجب 
مي دانستند، اما به 
دنبال گرفتن پست و 
مقام نبودند. پست و 
مقام را به عنوان شغل 
نمي دانستند، به عنوان 
مسؤولیت مي دانستند. 
ايشان اين بي اعتنايي به 
مقام و ثروت را از معارف 
اسلامي گرفته بودند.

فقهي كه در 
دانشكده هاي حقوق قبل 
از انقلاب تدريس مي شد، 
فقه فردي و خصوصي 
و بیشتر درباره اجاره و 
ضمان و حقوق مدني 
بود.  روش افرادي هم 
كه متون فقهي را به زبان 
عربي بیان مي كردند، 
متأسفانه چندان جذاب 
نبود. 
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وارد صحنه بشوند، هزينه را به گردن دانشجو مي اندازند 
و با س��پر او وارد دانشگاه مي شوند تا منويات خود را 
راحت تر برآورده سازند. لذا در روز معارفه استاد عميد 
هم، اينها س��عي كردند هزينه ها را به گردن دانشجوها 
بيندازند و خودش��ان پشت صحنه باشند. مي خواستند 
بگويند دانش��گاه دارد در مقابل يك روحاني برجسته 
مقاومت مي كند، اما آقاي عميد با س��ماحت كامل و با 
روحيه اي بسيار باز برخورد كردند. ايشان مي توانستند 
مثل بس��ياري از رؤساي دانش��گاههاي قبل از خود، 
در وس��ط زمين چمن دانشگاه، س��وار ماشين آخرين 
سيستم شوند و تا ساختمان مركزي بروند، اما با اين كه 
عده اي از دانشجويان در برابر كتابخانه مركزي ايستاده 
بودند و ش��عار مي دادند، ايشان از در كتابخانه مركزي، 
بي��ن جمعي��ت آمدند و ب��دون ترس و ل��رز به طرف 
س��اختمان مركزي رفتند، چون اص��لًا اين اعتراضات 
برايشان اهميت نداش��ت و دانشجوها را مثل فرزندان 
خود مي دانس��تند و مطمئن بودند اگر دانشجوها چهره 
واقعي ايشان را ببينند، نگاهشان فرق خواهد كرد. با آن 
برخورد بسيار كريمانه و بزرگوارانه اي كه استاد عميد 
كردند باعث شد كه برخي از افراد بعداً پشيمان شوند و 
بفهمند اشتباه كرده و با نگاهي سياسي، اين حركت را 

عليه استاد عميد انجام داده اند. 
بعضي ها بعد از دوره رياست ايشان در بعضي از 
محافل از قول ايشان گفتند كه در مورد بازنشسته 
كردن برخي از اساتيد، يك عده مرا فريب دادند. 

اين حرف به نظر دروغ مي آيد... 
اصلًا صحت ندارد. اصلًا روال طبيعي بازنشستگي 
وجود داش��ت و قانوني هم بود. البته اس��تاد نسبت به 
برخورد با اس��تاد، يا كارمند، يا دانشجويي كه خداي 
ناكرده خلاف شرع يا قانون عمل مي كرد، به هيچ وجه 
كوتاه نمي آمد. ايش��ان يك فقيه برجس��ته و در برابر 
مسايل خلاف شرع، بسيار حساس بود. غيرت ديني و 

حساسيت ايشان بسيار زياد بود. 
اين حرف دروغ محض اس��ت و هر كسي كه ادعا 
كرده، بايد سند ارائه كند. تعداد بسيار قليلي بازنشسته 
ش��دند، منتها چ��ون برخ��ي از روزنامه ها ب��ه دنبال 
فضاسازي سياسي عليه ايشان و شايد هم عليه دولت 
آن وقت بودند، مي خواس��تند از اين فضا استفاده كنند 
و ل��ذا هر موضوع��ي را سياس��ي و از آن بهره برداري 

مي كردند. 
و س�خن آخر. خاطره اي كه در سال  هاي طولاني 
تعامل با استاد برايتان با ارزش و نوازشگر ذهنتان 

هست، چيست؟ 
واقعيت اين است كه من استاد عميد را براي خودم 
مثل پدر مي دانس��تم و جايگاه بس��يار بالايي را براي 
ايشان قايل بودم و در فقدان ايشان، خلأ بسيار بزرگي، 

هم ب��راي خودم، هم ب��راي نظام، هم براي دانش��گاه 
احساس مي كنم. ايشان براي دانشكده ما مثل يك پدر 
و بركات وجودي ايش��ان به عنوان يك اس��تاد و يك 
روحاني بسيار زياد بود. ويژگي يك روحاني برجسته 
مثل استاد عميد زنجاني، انتشار اخلاق، معنويت، علم 
و دانش و تقوا در محيط هاي علمي و فرهنگي اس��ت 
و اين ويژگي در همه كس وجود ندارد. واقعاً برخورد 
ايش��ان با دانش��جو، كارمند و استاد بس��يار كريمانه، 
بزرگوارانه، روشني بخش و الهام بخش بود. آقاي عميد 
طرفدار نيروهاي انقلابي، جانباز و ارزش��ي و كساني 
كه براي انقلاب س��رمايه گذاري مي كنند، بودند. به من 
مي فرمودن��د ما بايد در زمينه تقويت جايگاه نيروهاي 
ارزش��ي و متدين در دانش��گاهها، همت كنيم. خيلي 
روي اين نكته تأكيد داش��تند و ش��ايد همين تأكيدات 
باعث شده كه در بسياري از موارد صحبت هاي ايشان 
را از خاطر نبرم. ايش��ان معتقد جدي جذب و تقويت 
نيروهاي متعهد و ارزش��ي در شؤون مختلف، از جمله 
دانش��گاهها بودند و در سرتاسر دوران حضورشان در 
دانش��گاهها و مراكز علمي، چه در كميته هاي مختلف 
وزارت علوم يا ش��وراي عالي انق��لاب فرهنگي، اين 

موضع را داشتند. 
سيره عملي ايشان هم مؤيد سخني است كه به من 
فرمودند. خود ايش��ان هميشه دست نيروهاي ارزشي 
را مي گرفتن��د، در جاهاي مختلف، آنها را تقويت و به 
ديگران هم توصيه مي كردند. به من هم هميش��ه مؤكداً 
اي��ن مطلب را تذكر مي دادند. به هر حال آرزومندم كه 
دوستان متعهد و ارزشي در حوزه و دانشگاه با تلاش 

بيشتر، قسمتي از خلأ وجودي ايشان را جبران كنند.

اگر در حكومت اسلامي، 
باري را روي دوش ايشان 

مي گذاشتند، شانه خالي 
نمي كردند، چون آن را 

مسؤولیت مي دانستند و 
آن را، شغل هم حساب 
نمي كردند، ولي وقتي 

تكلیف را از روي دوششان 
برمي داشتند، مي گفتند 

الحمدلله.


